
ادامه آزاد سازی دارایی های ایران در کشورهای 
مختلف

عراق پله اول آزادسازی دارایی های بلوکه 
شده

محمد مخبر:  دارایی های ایران در سایر کشورها هم در 
حال آزاد سازی است

آمریکا:   ایران می تواند به منظور امور بشردوستانه به 
پول های خود دسترسی داشته باشد

آرمان ملی- روز شنبه بود که منابع خبری از آزادسازی 
۲.۷ میلیارد دلار از منابع ارزی ایران در عراق به عنوان بخشی 
 TBI از طلب پیشین بابت خرید کالاهای اساسی توسط بانک
)بانک تجارت عراق( خبر دادند. خبری که برای کشورمان 
در نوع خود مسرت بخش بود و مسئولان مختلف نیز به آن 
واکنش نشان دادند. این در حالی است که عملیات پرداخت 
بیش از ۲.۷ میلیارد دلار از منابع ارزی کشور در عراق بابت 
خرید کالا های اساسی از جمله برنج، ذرت، دانه های روغنی 
و... انجام شده است. این اتفاق بعد از هماهنگی بانک مرکزی 
عراق با فدرال رزرو آمریکا صورت گرفته است و طی آن 
مجوز پرداخت ۲.۷ میلیارد دلار از طلب های ایران بابت 
خرید کالا های اساسی توسط بانک TBI داده شده است. در 
همین راستا، یحیی آل اسحاق، رئیس اتاق بازرگانی ایران و 
عراق گفته است: همان طور که در خبر ها آمده، خوشبختانه 
طبق شنیده ها حدود سه میلیارد دلار از منابع ایران در عراق 
آزاد شده و برای تامین ارز مورد نیاز حجاج و خرید کالا های 
اساسی تخصیص پیدا کرده است. البته جزئیات دقیق این 
گشایش و نحوه تخصیص را باید بانک مرکزی اعلام کند. این 
اتفاق به طور قطع تاثیر مثبتی بر بازار ها خواهد داشت چرا 
که هم نیاز های بانک مرکزی مرتفع و هم کالا های اساسی 
خریداری شده است. در واقع این گشایش ارزی می تواند به 
ثبات بازار ارز و همچنین کالا های اساسی کمک قابل توجهی 
کند. وی درباره مجموع منابع بلوکه شده ایران در عراق بیان 
داشت: با توجه به اینکه تعاملات مستمر ما با عراق ادامه 
دارد و معاملات اقتصادی در حوزه های مختلف انرژی انجام 
می شود، رقم منابع همواره در حال تغییر است. هر چند که در 
این میان انتقاداتی هم به چگونگی هزینه کرد این دارایی های 
آزاد شده ایران وارد شده اما مساله مهم آنجاست که پس از 
سال ها بالاخره بخش هایی از دارایی های ایران در کشورهای 
مختلف در حال آزاد شدن است و در این مسیر عراق نخستین 
کشوری است که گام اول را برای پرداخت بدهی های ایران 
برداشته است. قدر مسلم طی هفته های گذشته توافقات 
بین المللی و مالی زیادی میان ایران و کشورهای منطقه 
انجام شده است که آزادشدن بخشی از منابع بلوکه شده 
ایران، جزئی از این توافقات است، آنطور که گفته می شود 

طلب ایران از عراق حدود ۷ میلیارد دلار است.
     آزادی دارایی های بلوکه شده ایران در برخی 

کشورها
معاون اول رئیس جمهور خبر داد: دارایی های بلوکه شده 
ایران در برخی از کشورها آزاد شده است و در برخی از کشور ها 
نیز در حال آزادسازی است. محمد مخبر در حاشیه نشست 
هیأت دولت افزود: پول های بلوکه شده در برخی کشورها 
آزاد شده و مقدمات آزادسازی از برخی کشورها نیز آغاز 

شده است.
    تبادلات بشردوستانه و معمول

سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا اظهار داشت:  ما بر 
این باوریم که دیپلماسی بهترین راه رسیدن به این هدف 
است، اگرچه صراحتا نشان داده ایم که گزینه های دیگر را 
حذف نکرده ایم. مورد دیگری که مایلم به موضوع توافق 
موقت هم درباره این گزارش ها اشاره کنم که کاملا کذب 
است. متیو میلر، در نشست خبری خود در پاسخ به اینکه چه 
نظری درباره آزادسازی ۳ میلیارد دلار پول های ایران از عراق 
دارد، گفت: ایران تنها می تواند به منظور امور بشردوستانه و 
دیگر تبادلاتی که مشمول تحریم نباشند به پول های خود در 
عراق دسترسی داشته باشد. این ها اقداماتی هستند که چند 
سال پیش در زمان دولت قبلی انجام شده اند که در آن آمریکا 
تبادلات مشابهی را در روالی ادامه دار، مطابق قوانین آمریکا و 
در هماهنگی کامل با دولت عراق تایید کرده است. این موارد 
تبادلاتی بشردوستانه و معمول هستند که با قوانین و مقررات 
آمریکا سازگارند و ما به اجرایی کردن تمامی تحریم های 

ایران ادامه داده ایم. 

آرمان ملی- حمید شجاعی: اصلاح 
قانون انتخابات طرحی بود که در مجالس 
پیشین به خصوص در مجلس دهم نیز مطرح 
شد و حتی مصوبه آن مجلس تا شورای 
نگهبان نیز رفت اما با مخالفت این شورا 
با برخی مفاد آن این مصوبه به مجلس 
بازگشت و با توجه به پایان یافتن دوره کاری 
مجلس دهم از سرگیری ماجرای اصلاح 
قانون انتخابات با روش ها و تفکراتی دیگر به 
مجلس یازدهم سپرده شد. تفکراتی که نه 
تنها در اصلاح قانون انتخابات شرایط را بر ای 
انتخابات رقابتی فراهم نکرده اند بلکه همان 
شرایط کج دار و مریزی را هم در گذشته بر 
پایه آن جریانات سیاسی به مشارکت در 
انتخابات می پرداختند را نیز دستخوش 
تغییر کرده اند. لذا اگر تجربه مجلس ششم 
و عملکرد آن مجلس از سر گذشته شد و 
مجلس دهم نیز به هر نحوی شکل گرفت، 
اما در مجلس یازدهم روندی پیش گرفته شد 
که دیگر صرفا یک جریان و یک تفکر خاص 
در مجلس حاضر باشد و روندها نیز به نحوی 
تعریف شد که نوعی خالص سازی در بین 
کاندیداهای متمایل به جریان اصولگرایی 
صورت گیرد. در همین راستا جدای از اینکه 
عملکرد مجلس یازدهم را بدین جهت که 
بگوییم موفق بود یا نبود به قضاوت بنشینیم 
مساله مهم تر اینجاست که در اصلاح قانون 
انتخابات شرایط به نحوی پیش رفته که 
شاید دیگر مثل سابق شاهد حضور گسترده 
همه جریانات سیاسی در انتخابات نباشیم 
و رقابت صرفا میان مجموعه های مختلف 
یک جریان سیاسی انجام شود و در نهایت 
نیز همه نمایندگان با یک طرز فکر و نوع 
نگرش در مجلس حاضر شوند. چه اینکه 
یکی از تغییرات اساسی در اصلاح قانون 
انتخابات بحث افزایش فرصت دستگاه های 
نظارتی به خصوص شورای نگهبان برای 
بررسی صلاحیت نامزدهاست، اینکه شورای 
نگهبان مرحله به مرحله صلاحیت نامزدها را 

بررسی کند. این در حالی است که مقام معظم 
رهبری بارها بر موضوع مشارکت حداکثری و 
چهار مولفه مهم در خصوص انتخابات تاکید 
داشته اند. اما چنین رویکردهایی که بیشتر 
تحدید کننده انتخابات هستند هیچ قرابتی با 
در پیش بودن یک انتخابات مشارکتی ندارند. 
اینکه به قرائت عده ای از فعالان سیاسی با 
توجه به چنین قوانینی که در آن نظارت 
دستگاه های نظارتی از همان نظارتی ابتدایی 
افزایش یافته و در حین انتخابات و حتی 
در زمان نمایندگی نیز ادامه داشته باشد 
نشان دهنده این است که شاهد انتخاباتی 
دو مرحله ای خواهیم بود شورای نگهبان 
می تواند بر مبنای قانون انتخابات با اعمال 
اختیار افراد غیر همسو  را کنار بگذارد. دقیقا 
مانند اتفاقی که برای مینو خالقی، نماینده 
منتخب مردم اصفهان در مجلس دهم 
افتاد و به رغم انتخاب وی به عنوان نماینده 
فرآیندها طوری پیش رفت که او از رسیدن 
به کرسی پارلمان باز ماند. حال مشخص 
نیست که برنامه دستگاه های مسئول در 
خصوص انتخابات پیش رو چیست و اگر قرار 
است بر مبنای اصلاح قانون انتخابات پیش 
برویم چندان به نظر نمی رسد که انتخاباتی 
مشارکتی با حضور جریان سیاسی باشیم و 
صرفا یک انتخابات درون جریانی خواهیم 

داشت.
     از انتقاد تا درخواست

رئیس جمهور سابق در میان جمعی از 
اصلاح طلبان و مشاوران خود در خصوص 
نتخابات توسط  اصلاح موادی از قانون ا
مجلس هشدار داد. حجت الاسلام سیدمحمد 
خاتمی گفت: بارها گفته شده مشکل بزرگی 
که منشأ بحران هاست و آینده ایران و 
سرنوشت ملت را به خطر افکنده است اینکه 
در عمل از جمهوریت نظام دور شویم . رئیس 
دولت اصلاحات تأکید کرد: از جمله عواملی 
که انتخابات به عنوان مهم ترین راه استقرار 
دموکراسی و نیز مردم سالاری سازگار با 
دین را از کارآیی انداخته یرخی رویه های 
غلط در فرآیند انتخابات است. وی هشدار 
داد با طرحی که میان مجلس و شورای 
نگهبان در موضوع انتخابات در رفت و آمد 
است، کوشیده می شود آن رویه ها تثبیت و 
به رسمیت شناخته شود. وی افزود: برخلاف 
انتظاری که می رفت برای نجات کشور و 
تأمین زندگی بهتر مردم، به لحاظ ساختار، 
صورت  خوداصلاحی  رفتار،  و  رویکرد 
گیرد، ظاهرا حرکت به سوی خودبراندازی 
از  خاتمی  سیدمحمد  می شود.  تشدید 
همه کنشگران سیاسی، اندیشمندان و 
خیرخواهان وطن و وفاداران به آرمان های 

انقلاب به خصوص احزاب و جریان های 
خیراندیش با هرگرایشی که دارند، به ویژه 
از جبهه اصلاحات خواست اولا، از هشدار 
به مسئولان و دست اندرکاران، ثانیا، از 
روشنگری افکار عمومی و ثالثا  از هر اقدام 
قانونی و مدنی که احیانا بتواند به حل مشکل 

به نفع مردم بینجامد، دریغ نکنند.

    اصلاح قانون نیست؛ لغو قوانین 
گذشته است

دبیرکل حزب جمهوریت ایران اسلامی 
در خصوص طرح اصلاح قانون انتخابات و 
انتقادات وارده به آن اظهار داشت: متاسفانه 
اخباری که به دست می آید حکایت از این 
دارد آنچه می گذرد اصلاح قانون نیست؛ 
بلکه لغو قوانین گذشته است. حجت الاسلام 
رسول منتجب نیا به »آرمان ملی« گفت: 
حتی بالاتر از آن قانونی کردن انحصار 
مجلس در یک جناح خاص که همراه و 

همفکر دستگاه های نظارتی است. 

    بستن مختصر روزنه ها
در  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  یک 
نتخابات  ا قانون  اصلاح  بحث  با  ارتباط 
که  است  عناصری  مختصر  کرد:  اظهار 
در قوانین پیش بینی کرده که مجلس؛ 
مجلس مردم بماند و شرایط به سمت و 
سویی نرود که نمایندگان به جای نماینده 
ملت نماینده دولت باشند. سیدمحمود 
میرلوحی به »آرمان ملی« گفت: با توجه 
و  دیدیم  یازدهم  مجلس  در  آنچه   به 
چگونگی انتخابات برخی نمایندگان؛ از 
قبل هم می شد حدس زد که روزنه هایی 
که هنوز مانده تا صندوق های رای به محلی 
برای فصل الخطاب بودن و بروز اراده ملت، 
خواست و سلیقه و انتخاب مردم این روزنه ها 
را نیز می بندند. وی افزود: مصوبه اخیر 
خطرناک است و آنچه تاکنون بود لااقل 

ظاهر مساله را حفظ می کرد. 
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ذره بین

 یاد خدا زیاد شود تلاش برای پیشرفت کشور
برکت پیدا می کند

دبیر شورای نگهبان گفت: وقتی که یاد خدا در جامعه ای زیاد 
شود، توجه خداوند نیز به آن جامعه بیشتر می شود و تلاش های 
صورت گرفته برای پیشرفت کشور برکت پیدا می کند و به 
نتیجه ای کامل تر می رسد. آیت ا... احمد جنتی با گرامیداشت روز 
دحوالارض اظهار داشت: این روز بسیار بابرکت است و در متون 
دینی درباره اهمیت این روز و آداب و اعمال آن سخن گفته شده 
است. دبیر شورای نگهبان خاطرنشان کرد: مناسبت هایی مانند 
امروز که بر اهمیت آن ها در منابع دینی تاکید شده، فرصت های 
ارزشمندی است که نباید از کنار آن ها بی تفاوت گذشت. وی 
افزود: توجه به آن ها مصداق ذکر خداست و بر معنویت موجود در 
زندگی فردی و اجتماعی می افزاید. آیت ا... جنتی همچنین بیان 
داشت: وقتی که یاد خدا در جامعه ای زیاد شود، بر اساس وعده 
الهی که در قرآن کریم می فرماید »فَاذْکُرُونیِ أذَْکُرْکُمْ«، توجه 
خداوند نیز به آن جامعه بیشتر می شود و تلاش های صورت 
گرفته برای پیشرفت کشور برکت پیدا می کند و به نتیجه ای 

کامل تر می رسد. 

خبـــــر

گـــزارش

اصلاح قانون انتخابات در گفت وگوی »آرمان ملی« با کارشناسان: 

خودبراندازی با بستن روزنه جمهوریت
    سیدمحمد خاتمی:  اصلاح برخی مواد قانون انتخابات تشدید حرکت به سمت خودبراندازی است 

    رسول منتجب نیا:  آنچه می گذرد نه اصلاح که لغو قوانین گذشته است
    سیدمحمود میرلوحی:   مجلس باید مجلس مردم باقی بماند

آرمان ملی – مطهره شفیعی: شرایط کشور به ویژه در موضوع 
اقتصادی چنان است که دلسوزان هر یک به فکر یافتن راهکاری برای 
رفع مشکلات هستند. مردانی که سال ها بر کرسی وزارت تکیه زده 
بودند هم خود را مبرا از همکاری با دولت برای تسهیل امور نمی دانند 
و هر از چند گاهی به ارائه دیدگاه هایشان می پردازند. هر تریبون برای 
افراد موثر در کشور یعنی یک راهکار و لزوم توجه دولت به تجربیات. 
وزرای ادوار کشور هم نشست هایی دارند و در آن به بحث و تبادل 
دیدگاه  برای کمک به دولت می پردازند که آخرین نشست در ۲۳ 
خرداد برگزار شد اما وزرای دولت های اصولگرا حضور پررنگی در این 
نشست نداشتند که موضوع قابل تاملی است! مسعود زریبافان، علی 
سلاجقه، محسن منصوری و محمدرضا میرتاج الدینی تنها وزرای 
ادوار بودند که در نشست حضور داشتند. محمدرضا عارف، بیژن 
نامدار زنگنه، سیدمحمد بطحایی، علی اکبر صالحی، امیر حاتمی، 
سید مصطفی هاشمی طبا، محمد هاشمی رفسنجانی، محسن حاجی 
میرزایی، معصومه ابتکار، سیف، میرزاده، مهرعلیزاده و برخی دیگر از 

وزرای اعتدالی و اصلاح طلب از حاضران این نشست بودند. 

   هدف کمک به دولت بود
سال 94 یعنی زمان تشکیل وزرای ادوار که یحیی آل اسحاق، 
رئیس پیشین اتاق بازرگانی هم که عنوان وزیر بازرگانی در دولت 
سازندگی را در کارنامه خود دارد، درباره دلیل شکل این مجمع 
توضیح داد: »قرار است در این مجمع وزرای ادوار دور یکدیگر جمع 
شوند و به دولت ها مشاوره دهند و درباره مشکلات اظهارنظر کنند.« 
اما چرا دولت کنونی به سمت استفاده از دیدگاه ها و تجارب وزرای 
گذشته نمی رود، تمرکز خود را معطوف به دیدگاه ها و عملکرد 
اصولگرایان کرده است و تمایلی به استفاده از تجارب موفق دولت های 
قبلی ندارد که در امور اقتصادی یا سیاست خارجی موفق بودند اما 

شعار آن را می دهند. 4 شهریور 1400 رئیس جمهور استفاده از 
تجربیات و عبرت های دولت های پیشین را حائز اهمیت دانست 
و گفت: باید از تجربیات و عبرت های دولت های گذشته در حوزه 
مسائل اقتصادی، سیاست خارجی و داخلی، درس بگیریم و استفاده 
از این عبرت ها به نحوی باشد که مشکلات و تجربیاتی که پیشینیان 
داشتند را دوباره تکرار نکنیم چرا که انسان از یک سوراخ دو بار گزیده 
نمی شود. رئیسی در ادامه سخنانش با استقبال از پیشنهاد مطرح 
شده در این جلسه برای استفاده از تجربیات مدون شده دولت های 
قبل، تصریح کرد: »به مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری 
ماموریت دادم که در روند تدوین طرح تحول دولت از تجربیات 

دولت های گذشته نیز حتما استفاده کنند.«

   بی اعتنایی به تجارب سال ها وزارت
هرکدام از وزرای عضو مجمع در دوره خود، دارای تجربیات بسیار 
خوبی بودند و توانسته اند در دوره های خود با مشکلات برخورد و 
چالش ها را مدیریت کنند بنابراین این مجموعه تجربیات می تواند 
در اختیار دولت قرار گیرد اما بی اعتنایی دولت به تجارب وزرای 
سابق سبب گله آنها شده است. محمدرضا عارف چندی پیش گفته 
بود: »چقدر نمایندگان مجلس با نمایندگان قبلی جلسه گذاشته 
و از آنها مشورت می گیرند؟ چند وزیر از مشورت و مشاوره وزیران 
قبلی استفاده می کنند؟ چقدر به مصوبات و تصمیمات قبلی احترام 
گذاشته می شود؟ اگر فرهنگ مشورت با مسئولان پیشین، کار 
جمعی و احترام به قانون نهادینه شود، بخشی از مشکلات ما هم حل 
می شود.« محمدرضا عارف نقش پررنگی در مجمع نمایندگان ادوار 
دارد و بیان داشت: »انتظارمان این است که دستگاه های حکومتی 
و حاکمیتی همکاری کنند و ما اعلام آمادگی برای همکاری با همه 
نهادها داریم و هر جا هم که قبلا این اتفاق افتاده است آن دستگاه ها 

خیلی راضی بودند. مجمع ادوار وزرای بعد از انقلاب یک وزن خوبی 
در بین تشکل های مردم نهاد دارد و باید یک همکاری جدی تر بعد 
از کرونا صورت گیرد و یک خیزش جدی در توسعه کشور داشته 

باشند.«

    محکوم می کنند!
نکته قابل تامل آنجاست که برخی به جای استفاده از تجارب 
دولت های قبلی در اندیشه تخریب آنها هستند به عنوان نمونه 
غلامعلی رجایی، فعال سیاسی اعتدالگرا معتقد بود: »آقای روحانی 
می تواند از رده وزرا پایین تر آمده و با معاونان وزرا و مدیرکل ها و... 
جلساتی را تشکیل داده و تجارب خود را در اختیار دولت قرار بدهند. 
البته، دولت هم باید بخواهد از این کمک ها استفاده کند. یعنی دولت 
باید از تماس با مدیران قبلی فراتر رفته و کسانی که سال ها نبض 
اقتصادی و سیاسی کشور را در دست داشتند، راهکارهای خود را 
به آن بدهند. به خصوص، دولت آقای رئیسی به لحاظ کارآمدی 
قابل مقایسه با دولت های قبلی نیستند و در این شرایط بحرانی نمره 
مدیریتی بالایی نداشتند. البته، لازم نیست که دولت به هر آنچه 
گفته شد، عمل کند ولی، از تجارب بقیه دولت ها استفاده کند.« اما 
همگان شاهد بودند که حامیان این دولت بر طبل محاکمه روحانی و 
وزرایش کوبیدند مانند »حسن رحیم پورازغدی« عضو شورای عالی 
انقلاب فرهنگی که با اشاره به اعدام »علیرضا اکبری« که چندی 
پیش با اتهام جاسوسی اعدام شد، در اظهار نظری عجیب که نشان از 
کینه ای دیرینه دارد با صراحت تمام گفته که »اطراف روحانی از این 
]جاسوس ها[ هنوز هم هستند، اگر خود روحانی ]جاسوس[ نباشد.« 
برخی دیگر روحانی را خائن نامیدند و خواستار محاکمه او شدند. 
در چنین شرایطی مشخص است که استفاده از تجارب دولت قبل 

سخت و مقابل راهکارهای مردان باتجربه دیوارچینی شده است. 

 بی اعتنایی به تجارب وزرای قبل

»نه« وزرای اصولگرا به دولت  اصولگرا
      تنها 4 وزیر اصولگرا در مجمع وزرای ادوار حضور یافتند

مخبر: طرح تغییر ساعت اداری 
کشور اصلاح شود

ساعتی که پایدار نیست!
/۲4۳1۸۷ شماره  مصوبه  موجب  به 

ت۶1011ه مورخ ۲۸/1۲/1401 هیات وزیران، 
ساعت آغاز کار ادرات در سه ماه گرم سال 140۲ 
)نیمه خرداد تا نیمه شهریور( ۶ صبح تعیین 
شده است. این مصوبه در عمل مشکلات و 
انتقاداتی را در پی داشت. برای مثال شرایط 
والدین دارای فرزند باعث شد تا ساعت کاری 
مادران با فرزند زیر ۷ سال شناور شود. همچنین 
ساعت آغاز کار ادارات امور مالیاتی کشور در 
ماه های خرداد و تیر به علت افزایش مراجعه 
شهروندان ۸ صبح تعیین شد. جلسه هیات 
وزیران صبح دیروز )چهارشنبه( به ریاست معاون 
اول رئیس جمهور برگزار شد. در این جلسه، 
محمد مخبر به برخی انتقادات در خصوص تغییر 
ساعت کار اداری کشور اشاره کرد. معاون اول 
رئیس جمهور همچنین از سازمان امور اداری و 
استخدامی کشور خواست تا با همکاری وزارت 
نیرو، به انتقادات مطرح توجه و تصمیمات لازم را 

در جهت اصلاح این طرح اتخاذ کنند. 
    وعده اصلاح ساعت کار 

روز گذشته همچنین رئیس سازمان امور 
اداری و استخدامی کشور در خصوص تصویب 
کاهش ساعت کار ادارات توضیحاتی ارائه کرد و 
گفت: اگر این موضوع در مجلس تبدیل به طرح 
شود دست ما در دولت بازتر خواهد بود تا بتوانیم 
ساعت ها را متناسب با شرایط کاری و شرایط 
عمومی جامعه تغییر دهیم. میثم لطیفی در 
حاشیه جلسه هیات دولت در رابطه با کاهش 
ساعت کاری بیان کرد: نظر وزارت نیرو این بود 
که اگر این کار را نکنیم قطعا قطعی برق خواهیم 
داشت و پیشنهادی بود که در دولت نیز بحث 
شد و رأی هم آورد. وی در پاسخ به این سوال 
که آیا ممکن است دولت لایحه ای برای اصلاح 
قانون ارائه کند؟ گفت: الان نیز اصلاحیه ای تحت 
عنوان یک لایحه به مجلس ارائه کرده ایم که در 
هفته جاری در کمیسیون اجتماعی مجلس 
تصویب شد که مجوز داشته باشیم تا ساعت 
اداری را در شرایط خاص بحرانی و مواردی مانند 
شرایط فعلی یک مقدار کاهش دهیم، چون 
محدودیتی که داریم این است که قانونگذار 
تعیین کرده زمان ساعت کاری کارکنان دولت 
باید 44 ساعت در هفته باشد. رئیس سازمان 
امور اداری و استخدامی کشور افزود: در تبصره ۳ 
که ما پیشنهاد دادیم هم 40 ساعت و هم اینکه 
در شرایط خاص بتوانیم این 40 ساعت را هم 
کمتر کنیم پیشنهاد شده تا مانند زمان کرونا که 
شرایط خاص داشتیم، اگر در حوزه برق و انرژی 
در بخش خانگی و تولیدی با مشکل مواجه 
شویم بتوانیم از این ظرفیت استفاده کنیم. 
این موضوع یکشنبه هفته جاری در کمیسیون 
اجتماعی تصویب شد و منتظریم که در صحن 
مجلس نیز مطرح شود. لطفی یادآور شد: اگر این 
موضوع تبدیل به طرح شود دست ما در دولت 
بازتر خواهد بود تا بتوانیم ساعت ها را متناسب 
با شرایط کاری و شرایط عمومی جامعه تغییر 
دهیم. وی در ادامه در پاسخ به این سوال که آیا 
تعطیلی شنبه ها با موافقت دولت بوده است؟ 
تصریح کرد: در قانون فعلی خدمات کشوری 
تعیین روز تعطیلی بعد از روز ششم بر عهده 
دولت است و دولت این اختیار را دارد. برخی از 
نمایندگان مجلس نظرشان این بود که ما این 
ساعت را تغییر دهیم، اما هنوز تصمیم گیری 
نهایی انجام نشده و منتظریم ببینیم در صحن 
مجلس چه اتفاقی خواهد افتاد. رئیس سازمان 
امور اداری و استخدامی کشور افزود: برخی از 
دستگاه های اجرایی که ارتباطات بین المللی 
دارند این موضوع برایشان معنادار است، اما 
عموم دستگاه های اجرایی ارتباطات بین المللی 
ندارند که بخواهیم تابع آنها تغییر دهیم و حال 

باید تصمیم گیری شود.
   تاثیر تغییر ساعت کار بر ترافیک

سردار محمدحسین حمیدی، رئیس پلیس 
راهور پایتخت در خصوص تاثیر تغییر ساعت 
فعالیت ادارات بر ترافیک تهران اظهار داشت: 
تغییر ساعت کاری ادارات باعث تغییر در الگوی 
ترافیکی شهر تهران و در نتیجه توزیع ترافیک 
در طول ساعات روز و البته کم حجم شدن تردد 
در ساعات پیک معمول ترافیک پایتخت شده 
است. بررسی کارشناسان پلیس راهور تهران در 
تحلیل وضعیت تردد شهروندان تهرانی در طول 
هفته گذشته نشان از این دارد که با کاهش 
تردد دانش آموزان و اولیای مدارس به دلیل 
پایان سال تحصیلی و روز های پایانی امتحانات 
و همچنین تردد کارکنان و کارمندان ادارات 
مختلف در ساعات ابتدایی روز مدل ترافیک 
تهران شکلی جدید به خود گرفته است و این 
مسأله نشان از توزیع ترافیک در زمان های 
مختلف به خصوص ساعات ابتدایی و انتهایی 
روز که معمولا شاهد ترافیک های سنگین 

بوده ایم، شده است. 
   پویش تغییر ساعت کار

جمعی از مخاطبان خبرگزاری »فارس« 
چندین پویش  برای لغو قانون عدم تغییر ساعت 
رسمی کشور در سامانه تعاملی فارس من ثبت 
کرده اند. در متن پویش »درخواست مردمی 
برای لغو قانون عدم تغییر ساعت رسمی کشور« 
نوشته شده: »با توجه به قانون عدم تغییر ساعت 
رسمی کشور و ایجاد مشکلات فراوان برای اکثر 
اقشار جامعه و با توجه به مشکلات ذیل از مجلس 
شورای اسلامی تقاضا می شود این قانون را لغو 
کرده و ساعت رسمی کشور مطابق سال های 

گذشته تغییر نماید.

 

 کار اصلی حوزه
 دخالت در سیاست است 

 آیت ا... اراکی، نماینده مجلس خبرگان رهبری گفت: 
کسی که ادعای فقاهت دارد و می گوید که حوزه نباید در 
سیاست دخالت کند آیا نمی فهمد که حوزه علمیه کار اصلی اش 
دخالت در سیاست است؟ امیرالمومنین علی علیه السلام اولین 
سیاسی جهان اسلام است و ما که ادعا می کنیم حوزه های علمیه 
علوی است، باید به سیاست توجه شود. حضرت امیرالمومنین 
صددرصد سیاسی بودند و ائمه ما هم صددرصد سیاسی بودند و 
اگر کسی بگوید که حوزه از سیاست جدا است می داند که دروغ 

می گوید. 

    

 ممنوعیت نطق
 قانونی نیست 

ممنوع کردن یک نماینده از نطق حواشی زیادی داشت. 
محمود صادقی، نماینده سابق مجلس مبنی بر ممنوعیت 
نطق برای یکی از نمایندگان به دیده بان ایران گفت:  چیزی 
تحت عنوان ممنوعیت نطق برای نماینده پیش بینی نشده 
و این تصمیمی که رئیس مجلس در پاسخ به تذکر یکی از 
نمایندگان بیان کرد. آنچه در قانون آمده بیشتر در جهت 
تضمین آزادی بیان و حق اظهار نظر نمایندگان است. در 
اصل ۸4 قانون اساسی برای نماینده این حق را قائل شده اند 

که در همه امور کشور حق اظهار نظر دارد. 

میرسلیم بسیار سخن می گوید و نظراتش را منتشر می کند 
حتی حزب موتلفه که این نماینده مجلس عضو آن است از مواضع 
او اعلام برائت می کند. مصطفی میرسلیم اما اهمیتی نمی دهد و 
روال سابق خود را ادامه می دهد مانند دیروز که در توئیتی با طرح 
تعطیلی شنبه ها مخالفت کرد. وی در توئیتی نوشت:  این چه 
افتخاری است که بعضی افراد پیشنهاددهنده و مدافع تعطیلی 
روز  شنبه، مانند اسرائیل، شده اند؟ دلیل این اظهارات میرسلیم 
به بحث چند روز قبل باز می گردد که عضو هیات رئیسه مجلس از 

موافقت کمیسون اجتماعی با تعطیلی شنبه ها خبر داد. 

  چرا مدافع تعطیلی
 روز  شنبه شدید؟


